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T   en gevolge van de coronacrisis heeft een zorgzame overheid
noodpakketten ter waarde van tientallen miljarden euro’s over

ons uitgestort als strooigoed bij een ouderwets Sinterklaasfeest. Opeens 
lijkt zelfs het tamelijk recente verleden eindeloos ver weg. 
Twee jaar terug leidde een evaluatie van het Zorginstituut tot een 
potentiële extra uitgavenpost in de verpleeghuiszorg van een miljard 
of twee, en iedereen hing in de gordijnen. Zou het vandaag gebeuren; 
geen mens zou zelfs maar met zijn ogen knipperen. 

Nu hebben we een ander gesprek van de dag: de bijna onwaarschijnlijke
prestaties van de verpleeghuiszorg en de IC-afdelingen onder hoge 
coronadruk. Het gaf een nieuwe dimensie aan het begrip ‘essentieel
beroep’ en leidde de afgelopen maanden tot veel verbale waardering,
bloemetjes en applaus. En dat misgun ik ze absoluut niet. De fundering 
voor mijn persoonlijke waardering voor de zorgberoepen werd namelijk 
al gelegd toen ik vijf jaar was. Toen werd ons gezin verblijd met de komst
van een zusje. En met dat zusje verscheen ook de kraamverpleegster 
in ons huis, in dit geval juffrouw (zo heette vroeger een ongetrouwde 
vrouw) Van Beelen. Ze was vrolijk, efficiënt en kwiek en verpakt in 
een kraakhelderwit uniform. Ik mag wel zeggen dat zij, direct achter
mijn kleuterschooljuf, in één klap met stip binnen daverde op plaats 
twee van mijn affectieve top-40. Ik volgde haar door het huis als Mary’s
little lamb en keek met open mond toe bij alles wat ze deed. Het gezin 
functioneerde door haar charmante toedoen vrijwel wrijvingsloos. 
Als iemand mij toen het begrip ‘essentieel beroep’ in éénlettergrepige 
woordjes had uitgelegd, had ik zonder twijfel met mijn vijfjarig 
wijsvingertje naar juffrouw Van Beelen gewezen. Mijn bewondering had
overigens nul gevolgen voor haar salarisniveau. Juffrouw Van Beelen 
bleek uiteindelijk een stuk beter af toen ze de zorg verliet en verder ging 
als mevrouw Van der Plas. En het is zeer de vraag of de huidige generatie 
zorgheldinnen en -helden er salaristechnisch op vooruit gaat als de 
herinnering aan hun finest hour begint te vervagen (en dat gaat snel,
een maatschappelijk geheugen is meestal binnen een halfjaar gewist). 
Tegen de tijd dat het gesprek over het salarisniveau start, zouden politici 
zomaar kunnen vertellen dat het geld er eigenlijk wel was, maar helaas 
al is opgegaan aan de steunpakketten.  

Zelf kan ik niet zoveel doen om mijn waardering voor de corona zorg-
helden vorm te geven. Het valt echter te verwachten dat mijn pensioen-
fonds mij op enig moment gaat uitleggen dat het onvermijdelijk wordt 
om mij te korten op mijn pensioen. Dan zal ik niet mopperen, maar wel 
de hoop uitspreken dat een deel van die centen ten goede zal komen 
aan al die mensen die de afgelopen maanden het onmogelijke hebben 
verricht onder onmogelijke omstandigheden. 

Martin van der Graaff werkte jarenlang bij het Zorginstituut en  
werpt nu als gepensioneerde zijn licht op de wereld van de zorg 
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“Zinnige Zorg en 
ZE&GG versterken 
elkaar”

Tekst Edith Bijl 

Wat is het doel van ZE&GG?
Wijma: “In 2018 zagen partijen bij de onder
handelingen over het Hoofdlijnenakkoord 
medischspecialistische zorg (HLAMSZ) 
een toename van zorg dat voor hetzelfde 
geld moest worden geleverd. Tegelijkertijd 
lagen er zo’n 150 onderzoeksrapporten van 
verschillende organisaties met aanbevelin
gen voor gepast gebruik, waarmee weinig 
gebeurde. De HLApartijen legden in het 
akkoord vast dat ze die rapporten wilden im
plementeren en hebben ZE&GG opgezet om 
hiervoor afspraken te maken en randvoor
waarden te scheppen.”

Waarom zit ZE&GG in het pand  
van het Zorginstituut?  
“Het Zorginstituut kreeg in 2018 de  
opdracht voor ZE&GG een plan van aanpak 
te ontwikkelen, waarna we met steun van  
de partijen Sjoerd Repping als kwartiermaker 
hebben benoemd. Omdat wij het programma 
procesmatig ondersteunen is ZE&GG in ons 
pand gehuisvest. Maar wij gaan niet over  
de inhoud; die is van de HLApartijen.  
Vertegenwoordigers van die partijen zitten 
onder meer in de project en werkorganisatie 
en in een stuurgroep. Vanuit het programma 
Zinnige Zorg zijn hierbij ook enkele mede
werkers van ons betrokken. Onze Zinnige 

Zorgrapporten vallen immers ook onder 
de scope van ZE&GG; het programma helpt 
ons bij de implementatie van de verbeter
signalementen die wij binnen Zinnige Zorg 
opstellen.”

Wat zijn de verschillen tussen  
Zinnige Zorg en ZE&GG?
“ZE&GG wordt uitgevoerd in opdracht van de 
partners in het HLAMSZ. Het Zorginstituut 
voert Zinnige Zorg namens de overheid uit, 
in de rol van pakketbeheerder. Een tweede 
verschil is dat wij op basis van wetenschap
pelijk onderzoek vaststellen wat gepaste zorg 
is en dus in het verzekerde pakket thuishoort. 
ZE&GG zorgt ervoor dat deze gepaste zorg 
geïmplementeerd wordt. Ofwel: het Zorg
instituut gaat over het wat en ZE&GG over 
het hoe van de implementatie. Daarin hebben 
we elkaar nodig en versterken we elkaar.
Een derde verschil is dat ZE&GG zich  alleen 
voor de medischspecialistische zorg  richt 
op evaluatieonderzoek. Het vergelijkt twee 
behandelingen die al zijn aangemerkt als 

gepaste zorg en kijkt welke de beste is: kan 
je bijvoorbeeld beter opereren of gipsen, 
kijkend naar de kosten en opbrengsten? 
ZE&GG kijkt dus welke pakketwaardige zorg 
het beste is, terwijl wij bij Zinnige Zorg kijken 
of zorg wel in het pakket hoort.”

Hoe groot is de slagkracht van  
ZE&GG  bij de implementatie?
“ZE&GG voert de implementatie uit in  
opdracht van de HLApartijen. Die kunnen  
elkaar onderling aanspreken op wat ze 
samen hebben vastgelegd in het akkoord. 
Daarnaast kan het Zorginstituut als pakket
beheerder en overheidspartij deze partijen 
hierop aanspreken. Zo heeft ZE&GG de 
mensen, middelen en beloftes om  
de implementatie los te krijgen. Het 
programma is nog maar amper een jaar  
bezig, maar procesmatig worden er grote  
slagen gemaakt. Vanuit het Zorginstituut 
volgen we dit met veel betrokkenheid. 
Binnenkort wordt de samenwerking tussen 
Zinnige Zorg en ZE&GG concreet als we 
starten met drie gezamenlijke pilots rondom 
baarmoederhalsafwijkingen, pijn op de borst 
en knie en heupartrose. Dan kunnen we 
zien of ZE&GG de afspraken die wij hebben 
gemaakt over gepast gebruik daadwerkelijk 
in de praktijk tot uitvoering kan brengen.” ● 

Hoewel ‘Zorgevaluatie & Gepast Gebruik’ (ZE&GG) vanuit het 
kantoorpand van het Zorginstituut in Diemen wordt uitgevoerd, 
is het géén programma van ons; wij ondersteunen ZE&GG, 
maar gaan niet over de inhoud. En hoewel ZE&GG raakvlakken 
heeft met ons programma ‘Zinnige Zorg’, zijn er ook duidelijke 
verschillen. Bestuursvoorzitter Sjaak Wijma licht beide 
programma’s toe.

“ZE&GG heeft de mensen, 
middelen en beloftes om 
de implementatie los te 
krijgen”


